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De vaste commissie voor onderwijs en wetenschappen,1 met het voorbe-
reidend onderzoek van dit wetsontwerp belast, heeft de eer van haar voorlo-
pige bevindingen als volgt verslag te doen. 

Algemeen 

De tot de P.v.d.A.-fractie behorende leden gaven zich er rekenschap van 
dat het wetsontwerp, zoals de overweging ook zegt, slechts bedoelt voorlo-
pige voorzieningen te treffen in afwachting en ter beproeving van een defini-
tieve doorstromingsregeling. Dit is geheel in overeenstemming met de toe-
zegging van de regering, dat zij niet zal vooruitlopen op de openbare behan-
deling in de Tweede Kamer van de nota «Hoger onderwijs in de toekomst» 
(kamerstuk 13 733). 

Niettemin had bestudering van het wetsontwerp en van de memorie van 
toelichting deze leden nog niet overtuigd van het nut van de voorgestelde 
regeling, hoe voorlopig ook. De memorie van toelichting spreekt van de 
wenselijkheid van een in bestuurlijk en organisatorisch opzicht «lichte op-
zet» van de doorstromingsexperimenten (blz. 9). Dit had bij de aan het 
woord zijnde leden twee vragen doen rijzen. 

In de eerste plaats: is de opzet niet nog te zwaar, gezien het te verwachten 
geringe aantal werkelijk doorstromende studenten? Valt uit de cijfers zoals 
de regering die laatstelijk bij kamerstuk 14 100, VIII, nr. 7 heeft verstrekt (en 
mogelijk in nog sterkere mate uit de gegevens betreffende het huidige cur-
susjaar, waarover de Kamer nog niet beschikt) niet af te leiden dat de toela-
tingsbeperking voor tal van studierichtingen in het w.o. en het h.b.o. de we-
derzijdse doorstroming tot een marginaal verschijnsel zal maken? Welke 
waarde hechten de bewindslieden in dit verband aan de volgende zin in het 
door hen overgelegde advies van de Onderwijsraad (blz. 36 bovenaan): 
«Zolang als gevolg van de te geringe capaciteit van het h.b.o. aan 
w.o.-studenten die naar het h.b.o. doorstromen niet de zekerheid kan wor-
den geboden dat zij in het h.b.o. een plaats zullen kunnen vinden, zal naar de 
raad meent de doorstroming van w.o. naar h.b.o. nauwelijks op succes kun-
nen bogen»? Tot welke schattingen komen zij zelf van de aantallen te ver-
wachten en ook werkelijk plaatsbare doorstromers, en waarop zijn die schat-
tingen gebaseerd? 

De tweede vraag van deze leden was, of de door de regering gekozen lich-
te opzet toch weer niet fe licht is om het materiaal te verschaffen dat nodig is 
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o m deze materie «in een bredere opzet en met gebruikmaking van de opge-
dane ervar ingen te zijner t i jd definit ief te regelen» (memor ie van toel icht ing, 
blz. 25, vi j fde vol le alinea). 

Deze tweede vraag leidde deze leden nog tot enkele nadere vragen. 
Heeft het wel zin van het «experimentele karakter» van de voorgestelde 

doorst romingsregel ing te spreken nu te verwachten valt dat zij slechts zal 
gelden voor een zeer beperkt aantal bi jzondere en daardoor wein ig repre-
sentatieve gevallen? Zou het in het a lgemeen uit methodolog isch oogpunt 
geen aanbevel ing verdienen o m met de termen «experiment» en «experi-
menteel» wat zuiniger om te springen? 

Wijst ook de in artikel 7 omschreven evaluat ieprocedure, zoals toegel icht 
in de memor ie van toel icht ing (blzz. 15,19 en 25), niet op een vederl ichte op-
zet, gezien het gewicht ige materiaal dat daar met het oog op de te treffen de-
f in i t ieve regeling uit zou moeten komen? Ook de Academische Raad wi jst 
h ierop in zijn commentaar van 19 januari 1977 op de nota «Hoger onderwi js 
in de toekomst». 

Zijn de bewindsl ieden bereid commentaar te geven op de twee volgende 
f ragmenten uit genoemd commentaar van de Academische Raad: «Naar zijn 
men ing zullen echter de exper imenten die door de voorgestelde maatrege-
len mogel i jk worden gemaakt van beperkte betekenis zijn als niet in de loop 
van het exper iment de criteria voor verwantschap worden ont leend aan een 
vergel i jk ing van programma- inhouden», en : «De vraag zal daarbij aan de or-
de moeten komen of onderdelen daarvan op elkaar worden en kunnen wor-
den afgestemd» (punt 4.1.4)? 

Deze leden stelden er prijs op tot slot op te merken, dat zij grote betekenis 
bl i jven hechten aan het scheppen van ruimere doorst romingsmogel i jkhe-
den in het toekomst ig hoger onderwi js. 

De leden, behorende tot de fractie van het C.D.A., begroetten het wets-
on twerp met ins temming. Zij konden zich v inden in de door de regering ge-
kozen lichte opzet, waarbi j de bevoegdheden van de verantwoordel i jke 
bestuursorganen van w.o. en h.b.o. zoveel mogel i jk worden gehandhaafd. 

De indert i jd op het voorontwerp van wet ontwikkel ing hoger onderwi js 
(kamerstuk 11 697) geuite kritiek was naar het oordeel van deze leden niet 
onbegri jpel i jk, met name waar het ging om de wettel i jke construct ie voor het 
sluiten van samenwerkingsovereenkomsten. Zij constateerden daarom met 
ins temming dat die uit de onderwi jswereld komende bezwaren in het voor-
l iggende wetsontwerp in hoofdzaak waren ondervangen. 

Het wetsontwerp voorziet in het op korte termi jn opzetten van exper imen-
ten o m met de wederzijdse doors t roming ervar ing op te doen. In die doel-
stel l ing konden deze leden zich v inden. Wel vroegen zij zich af waarop de 
meeste nadruk zal komen te l iggen: op de behoeften die bij de studenten zul-
len bli jken te bestaan (cliëntgericht karakter), of op de om welke redenen dan 
ook gewenste structuur van het toekomst ig hoger onderwi js (structureel ka-
rakter). Wanneer bij voorbeeld de ervaring met de voorgestelde regeling 
straks mocht uitwijzen dat de studentenstroom van h.b.o. naar w.o. sterk zou 
worden vergroot zonder dat daar een beduidende st room van w.o. naar 
h.b.o. tegenover staat, menen de bewindsl ieden dat dan toch aan de be-
doel ingen van de regeling zal zijn voldaan? Of v inden zij dat er ter wi l le van 
de bijdrage die geleverd moet worden aan de ontwikkel ing van een stelsel 
van gedifferentieerd hoger onderwi js, dus ter wi l le van het structurele as-
pect, van een zeker evenwicht sprake moet zijn? 

Deze leden betwi j felden of men, gezien het grote aantal doorst romings-
mogel i jkheden dat geopend word t , nog wel kan spreken van een experi-
ment. Is het niet beter te spreken van het scheppen van voorzieningen die 
nog in zekere mate een experimenteel karakter dragen? Overigens mocht 
naar hun oordeel het aantal doorst romingsmogel i jkheden best nog wat wor-
den ver ru imd. Waarom word t niet tevens een proef genomen met doorstro-
m ing naar niet-verwante studiericht ingen? 

In dit verband wezen zij erop dat de kernonderdelenmethode, die de be-
windsl ieden naar zij begrepen hadden prefereren als basis voor hetoverstap-
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advies, min of meer berust op het meten van het vermogen tot abstraheren 
van de student. Waarom zou dan de betrokken student niet voor meer stu-
dierichtingen geschikt bevonden kunnen worden? Waarom zou een h.b.o.-
student of een student van een hogere laboratoriumopleiding niet de over-
stap kunnen maken naar een faculteit voor wis- en natuurkunde aan de uni-
versiteit? Waarom ook ontbreekt de medische en de paramedische sector 
geheel? Om te kunnen beoordelen welke doorstromingsmogelijkheden in 
elk geval geschapen moeten worden, zou men eigenlijk moeten weten welke 
verticale doorstromingsmogelijkheden thans gebruikt worden. Kan de rege-
ring daarover gegevens verstrekken, bij voorkeur gekwantificeerd? 

Een punt van groot praktisch belang achtten deze leden een vlotte over-
gang van doorstromende studenten van de ene naar de andere instelling. 
Het verschijnsel van de numerus fixus zou de belangen van deze studenten 
wel eens ernstig kunnen schaden en tevens de uitvoering van deze wet voor 
een deel kunnen belemmeren. Behoort het niet mede tot de taak van de lan-
delijke commissies zich te vergewissen van de plaatsbaarheid van de betrok-
ken studenten? 

Bij de toelating tot h.b.o."instellingen speelt eveneens de capaciteit een 
grote rol. Het effect van de doorstroming zal daarom sterk afhangen van de 
faciliteiten die de regering beschikbaar wil stellen. Zijn de bewindslieden be-
reid de hieraan verbonden financiële consequenties te aanvaarden? 

De hier aan het woord zijnde leden veronderstelden dat het bevorderen 
van de doorstroming over en weer tussen h.b.o. en w.o. het contact tussen 
de instellingen van h.b.o. en w.o. zal versterken. Ook omgekeerd geldt, dat 
goede betrekkingen tussen deze instellingen de wederzijdse doorstroming 
zullen vergemakkelijken. In dit verband wezen zij op het grote belang van een 
(nog) betere afstemming op elkaar van de onderwijsprogramma's van de bei-
de soorten instellingen. In hoeverre, aldus deze leden, zal de in gang zijnde 
herstructurering van het wetenschappelijk onderwijs van invloed zijn op deze 
afstemming van de onderwijsprogramma's op elkaar, en ook op de doorstro-
ming zelf? 

De tot de V.V.D.-fractie behorende leden konden zich in algemene zin ver-
enigen met de overwegingen die aan het wetsontwerp ten grondslag liggen. 
Zij doelden daarbij met name op de bijdrage aan de ontwikkeling van een 
stelsel van gedifferentieerd hoger onderwijs, de mogelijkheid om in de be-
ginfase van de studie een verkeerde keuze snel te corrigeren, en de wense-
lijkheid om de verticale doorstroming tegen te gaan. 

Het was deze leden evenwel onduidelijk of, en zo ja in hoeverre, aan het 
wetsontwerp tevens budgettaire overwegingen ten grondslag liggen. Im-
mers, in de memorie van toelichting wordt ervan uitgegaan dat de doorstro-
ming vooral zal plaatsvinden van het duurdere w.o. naar het goedkopere 
h.b.o., terwijl het niet de bedoeling zou zijn h.a.v.o.- en m.b.o. abituriënten 
via het eerste of het tweede jaar h.b.o. op ruime schaal zonder meer toegang 
te verlenen tot het w.o. Moet hieruit worden afgeleid dat de bewindslieden 
het wetsontwerp niet zien als een «neutraal» kader, waarbinnen uitsluitend 
op grond van kennis, aanleg en belangstelling van individuele studenten re-
allocatie tussen w.o. en h.b.o. plaats kan vinden? Deze leden verwachtten 
hierop een duidelijke reactie van de bewindslieden. 

De grootst mogelijke twijfels hadden deze leden omtrent de vraag of met 
het voorliggende wetsontwerp het doel van de wederzijdse doorstroming 
ook werkelijk zal worden bereikt. Naar hun indruk zal de verticale doorstro-
ming slechts weinig verminderen als de doorstroming van het eerste of het 
tweede jaar h.b.o. naar het w.o. als een uitzondering wordt gezien, hetgeen 
kennelijk het geval is. Gaarne zouden deze leden van de regering concrete cij-
fers ontvangen over de huidige verticale doorstroming in de belangrijkste 
sectoren. 

Wat betreft de doorstroming van w.o.-studenten naar het h.b.o. consta-
teerden deze leden een aantal (potentiële) belemmeringen: 
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1. De w.o.-student bezit geen toelat ingsrecht tot het h.b.o. (het bevoegd 
gezag beslist); 

2. Het bevoegd gezag beslist eveneens over te verlenen vr i js te l l ingen; 
3. Het h.b.o. verkeert ten opzichte van het w.o. in een ongel i jkwaardige 

posit ie; 
4. De onderwi jscapacitei t (opnamecapaciteit) van het h.b.o. is beperkt. 
Kor tom, voor hen die van het w.o. wensen over te stappen naar het h.b.o. 

zijn er wein ig zekerheden en aantrekkeli jkheden. Zal daarom deze doorstro-
ming geen utopie bli jken te zijn? 

In dit verband stelden de hier aan het w o o r d zijnde leden nog de volgende 
vragen. 

Achten de bewindsl ieden de capaciteit van het h.b.o. zo groot dat aan 
w.o."Studenten die naar het h.b.o. wi l len overstappen een redelijke zeker-
heid op een plaats in het h.b.o. kan worden geboden? 

In hoeverre moet volgens de bewindsl ieden de opnamecapacitei t van het 
h.b.o. mede worden afgestemd op het aantal studenten dat de w.o.-studie 
niet vo l tooi t (volgens de memor ie van toel icht ing 40 procent van de eerste-
jaarsstudenten)? 

Een nadeel van het voor l iggende wetson twerp vonden deze leden dat de 
tweeslacht igheid in het systeem van toelat ing tot het w.o. wordt vergroot . 
Immers, v.w.o.-abitur iënten, die een recht op toelat ing tot het w.o. bezitten, 
worden voor een aantal studier icht ingen geselecteerd door lot ing. Nu echter 
gaan h.b.o.-studenten via het eerste of het tweede jaar toelat ing tot het w.o . 
verkr i jgen vo lgens een speciale geschiktheidsbeoordel ing. Wordt geen on-
rechtvaardigheid geïntroduceerd doordat enerzijds v.w.o.-abitur iënten met 
lage cijfers en een matige motiver ing via lot ing kunnen worden toegelaten, 
terwi j l anderzi jds degenen die via het h.b.o. toegang tot het w.o. zoeken 
tweemaal geselecteerd worden op kwali teit , nameli jk eerst via het toela-
t ingssysteem tot het h.b.o. en vervolgens nog een keer volgens de procedu-
re van het voor l iggende wetsontwerp? O m deze en andere redenen vonden 
deze leden de in de memor ie van toel icht ing aangekondigde nadere studie 
over een gecoördineerd toelat ingsbeleid ui termate urgent. Aan wie zal op-
dracht daartoe worden gegeven, en wanneer kan een eerste rapportage 
worden verwacht? 

De aan het woord zijnde leden stelden tenslotte de vraag in hoeverre het 
voor l iggende wetsontwerp, eenmaal wet geworden, studenten de mogeli jk-
heid verschaft om via het h.b.o. toegang te kri jgen tot een verwante studie-
r ichting in het w.o. waarvoor een numerus f ixus geldt. Hoe zijn, indien in een 
studier icht ing met een numerus f ixus de student uit het h.b.o. samen met 
andere gegadigden moet dingen naar een plaats, de termi jnen uit de wetge-
v ing inzake de numerus f ixus in overeenstemming te brengen met de data 
vóór welke beslist dient te worden over doors t roming van h.b.o. naar w.o.? 
Bij deze laatste vraag sloot het l id van de G.P.V.-fractie zich aan. 

De leden van de fractie van D'66 wi lden de bij de voorbereid ing van dit 
wetsontwerp betrokken bewindsl ieden o m twee redenen compl imenteren. 
Ten eerste vanwege het verheugende feit dat nu een wettel i jke basis word t 
gegeven aan een ontwikkel ing in het tert iaire onderwi js die nog geen t ien 
jaar geleden van de grond kwam, nameli jk de noodzakelijke integratie van 
w.o. en h.b.o. Ten tweede omdat het hier een voor lopige regeling betreft, 
een exper iment dat ruimte biedt voor het opdoen van velerlei broodnodige 
ervar ing en dat daarom de komende jaren van veel nut zal kunnen zijn bij het 
bepalen van de weg waarlangs het hoger onderwi js zich in de toekomst zal 
dienen te ontwikkelen. 

Deze leden voegden hieraan terstond toe, dat in hun gelukwens aan het 
adres van de bewindsl ieden een paradox besloten lag. Want hoezeer zij ook 
instemden met de hoofdgedachten van het voor l iggende wetsontwerp, en 
hoezeer zij het ook waardeerden dat de bewindsl ieden eerder van vele kan-
ten geuite kritiek ernstig hadden genomen en in het huidige voorstel ver-
werkt, dit betekent geenszins dat zij zich in dezelfde mate kunnen v inden in 
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de hoofdl i jnen van de nota «Hoger onderwi js in de toekomst» (kamerstuk 
13 733). De parlementaire discussie over dat stuk moet echter nog beginnen, 
en deze leden volstonden daarom met op te merken dat de stevige kritiek 
van de Onderwi jsraad op deze nota (stuk 13 733, nr. 4) hen bepaald aan-
sprak. Wat echter de ui tkomst van dat debat ook zal zi jn, vast staat dat het 
wetsontwerp waarom het nu gaat geen wegen voor t i jd ig afsnijdt, maar juist 
goed afgewogen beslissingen voor de toekomst mogel i jk zal maken. 

Het voorgaande houdt niet in dat de leden van de D'66-fractie geen kritiek 
op de voorgestelde regeling zouden hebben. Zij vonden integendeel dat 
twee li jnen in het wetsontwerp niet consequent zijn doorgetrokken: de gel i j -
ke behandel ing van w.o. en h.b.o., en de openheid van het experiment. In 
het vervolg van dit verslag komen zij nog op deze punten terug. 

Hier vestigden deze leden er nog de aandacht op dat op blz. 13 van de me-
mor ie van antwoord word t gesproken over de wensel i jkheid wederzi jdse 
doors t roming mogel i jk te maken «zonder dat reeds thans de bestaande ver-
ticale doorst roming onmogel i jk word t gemaakt». Moet uit deze formuler ing 
worden afgeleid, zo vroegen deze leden, dat het in de bedoel ing ligt hieraan 
op een later t i jdst ip wèl een eind te maken? 

Ten slotte vroegen ook deze leden, hoe de regering denkt te handelen in 
geval van een overstap naar een studier icht ing waarvoor een numerus f ixus 
geldt. 

Ook de tot de S.G.P. fractie behorende leden hadden wat de hoofdl i jnen 
betreft met ins temming van het wetsontwerp kennisgenomen. Zij onder-
schreven ten vol le de twee ui tgangspunten die indert i jd al ten grondslag la-
gen aan het voorontwerp van wet wederzi jdse doors t roming (kamerstuk 
11 697), te weten bevorder ing van deze doors t roming voor studenten in de 
beginfase van w.o. en h.b.o. zonder de verticale doors t roming terstond on-
mogel i jk te maken, en een experimentele opzet ten einde de zo noodzakeli j-
ke ervaring op te doen. 

In deze algemene paragraaf van dit verslag bepaalden deze leden zich ertoe 
een reactie van de bewindsl ieden te vragen op de stell ing van de Onderwi js-
raad, dat de doors t roming van w.o. naar h.b.o. nauweli jks van betekenis zal 
zijn zolang als gevolg van de geringe capaciteit van het h.b.o. aan overstap-
pende w.o.-studenten niet de zekerheid van plaatsing kan worden geboden. 

De leden van de P.P.R.-fractie beschouwden het wetsontwerp als een stap-
je in de richting van een stelsel waar in aanleg en ervar ing van de studenten 
doorslaggevend zijn voor het type onderwi js dat zij w i l len volgen en voor de 
studier icht ing waarop zij zich wi l len toeleggen. Zij beseften evenwel dat niet 
alleen het onderwi jssysteem voor verwezenl i jk ing van deze doelstel l ing kan 
zorgen. Ook in de maatschappeli jke waarder ing van de afgestudeerden zal 
iets moeten veranderen. Te denken valt hier zowel aan de grote salarisver-
schillen bij overheid en bedri j fsleven als aan het dikwi j ls starre aanstell ings-
en bevorder ingsbeleid, vooral bij de overheid. Afgestudeerden van een 
technische hogeschool komen soms louter op g rond van hun opleiding niet 
voor een functie op het niveau van een h.t.s.'er in aanmerking, en omge-
keerd. Deze leden spraken de hoop uit dat ook de regering in de nabije toe-
komst door haar personeelsbeleid zal bi jdragen aan een gelijkere waarde-
ring van afgestudeerden uit het w.o. en het h.b.o. Naar hun overtuiging zou 
in het bijzonder een grotere geli jkheid in maatschappel i jke waardering van 
betekenis kunnen zijn voor een beperking dan wel beëindiging van de huid i -
ge verticale doors t roming naar het w.o. Wat denken de bewindsl ieden van 
onderwi js te ondernemen om hun opvatt ing terzake ook elders bij de over-
heid ingang te doen vinden? Welke ervaringen zijn in dit opzicht opgedaan 
in het overleg met de organisaties van ambtenaren en onderwi jsgevenden? 

Het voor l iggende wetsontwerp houdt nog geen be lemmer ing van de vert i -
cale doorst roming in. In de toel icht ing bespeurden de hier aan het woord 
zijnde leden echter wel de neiging om op den duur de verticale doorstro-
ming onmogel i jk te maken. Voor deze neiging konden zij gezien de beperkte 
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middelen wel enig begrip opbrengen, maar zij zouden daarbij wel enige 
voorwaarden vervuld willen zien. Zij hadden hierbij onder meer het oog op 
een gelijk recht van toelating voor w.o.- en h.b.o. afgestudeerden tot post-
doctorale programma's en andere vormen van na- en bijscholing en op de 
hierboven genoemde noodzakelijke wijziging van de maatschappelijke 
waardering. Zonder dat is het naar het oordeel van deze leden onverant-
woord om aan de mogelijkheid van verticale doorstroming een eind te ma-
ken. 

Deze leden waardeerden zeer de experimentele en vooralsnog beperkte 
opzet van de regeling. Op deze wijze zullen de concrete ervaringen aan de in-
stellingen zelf straks van invloed kunnen zijn op de definitieve wettelijke re-
geling. 

De leden van de C.P.N.-fractie juichten een verbetering van de mogelijkhe-
den tot wederzijdse doorstroming tussen h.b.o. en w.o. toe. Zij konden zich 
echter niet onttrekken aan de indruk dat het wetsontwerp voornamelijk ge-
richt is op vergemakkelijking van de doorstroming van w.o. naar h.b.o. Zij 
baseerden deze indruk vooral op enkele passages op blz. 18 van de memorie 
van toelichting, waar de regering betoogt dat «het niet de bedoeling (is) de 
h.a.v.o.- en m.b.o.-abituriënten via het eerste of tweede jaar h.b.o. op ruime 
schaal zonder meer toegang te verlenen tot het w.o.», en dat «naar mag wor-
den verwacht in kwantitatief opzicht de doorstroming in de beginfase van 
w.o. naar h.b.o. van groter belang (zal) zijn dan omgekeerd». 

Deze leden zouden het betreuren indien hun indruk juist was. Zij wezen er 
in dit verband op dat de regering op blz. 10 van de memorie van toe-
lichting een betere doorstroming van w.o. naar h.b.o. mede als een oplos-
sing ziet voor het probleem dat een groot aantal w.o."Studenten het eerste 
jaar niet haalt. Naar het oordeel van deze leden ligt de oplossing voor het 
vraagstuk van het hoge uitvalpercentage in het eerste jaar van het w.o. veel-
eer in het verlagen van de selectiedrempels, vooral door onderwijskundige 
maatregelen. 

Kunnen de bewindslieden meedelen aan welke aantallen studenten zij 
denken bij de doorstroming van h.b.o. naar w.o.? Menen zij dat dit aantal 
groter zal zijn dan het aantal dat nu verticaal doorstroomt? 

De hier aan het woord zijnde leden zagen in de huidige voorstellen geen 
aanleiding tot beëindiging of beperking van de verticale doorstroming. Naar 
hun zienswijze is de doorstromingsmogelijkheid voor h.b.o."afgestudeerden 
naar het w.o. een recht dat niet mag worden ingeperkt. 

De G.P.V.fractie was van mening dat het thans voorliggende wets-
ontwerp een positievere waardering verdient dan het voorontwerp uit 
1972/1973. De voorzichtige benadering, tot uiting komend in de benaming 
«voorlopige voorzieningen om experimenten mogelijk te maken», had haar 
instemming. De fractie was eveneens verheugd over de voorkeur van de be-
windslieden voor landelijke commissies voor de wederzijdse doorstroming 
boven de vroeger voorgestelde regionale commissies. De argumenten die 
voor deze keuze werden aangevoerd kon zij onderschrijven. 

Deze fractie wees erop dat de noodzaak van horizontale doorstroming kan 
ontstaan door een verkeerde keuze na het voortgezet onderwijs. Om tot een 
juiste keuze te komen zullen de beroeps- en studiekeuzevoorlichting opti-
maal moeten zijn. Dient niet tevens te worden overwogen het afnemen van 
tests te stimuleren die kunnen uitwijzen of de keuze voor h.b.o. dan wel voor 
w.o. de beste is? 

De fractie van het G.P.V. gaf nogmaals als haar mening te kennen dat een 
toelatingsexamen voor het w.o. overweging verdient. Bij de problematiek 
van de numerus fixus had zij een dergelijke voorkeur al eerder uitgesproken. 
Uiteraard zullen goede horizontale doorstromingsmogelijkheden daarna 
toch aanwezig moeten zijn omdat de mogelijkheid zich altijd blijft voordoen 
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dat een student zich gedurende de latere jaren van zijn hogere ople id ing an-
ders ontwikkelt dan aanvankelijk was voorzien. 

De verticale doors t roming in de latere jaren is voornamel i jk van belang 
voor diegenen die confessioneel hoger onderwi js wi l len vo lgen. Aangezien 
confessioneel wetenschappeli jk onderwi js vaak niet mogel i jk is, kan confes-
sioneel hoger beroepsonderwi js een goede voorbereid ing zijn op later te 
volgen niet-confessioneel wetenschappel i jk onderwi js. 

Het hier aan het woord zijnde lid vroeg voorts of degenen die zijn toegela-
ten tot het tweede of het derde leerjaar van het h.b.o. en die vervolgens door 
een commiss ie worden toegelaten tot het w.o. ook in de normale lot ings- en 
plaatsingsprocedure val len. Hij zag geen reden om deze categorie studenten 
in een bevoorrechte positie te plaatsen ten opzichte van de v.w.o.-abitur iën-
ten die rechtstreeks naar het w.o. gaan, of ten opzichte van h.b.o.-afgestu-
deerden. 

Dienen degenen die een h.b.o.-studie volbracht hebben en die de wens 
daartoe te kennen geven niet rechtstreeks te worden toegelaten tot een ver-
wante w .o . studie, zonder mee te hoeven draaien in de normale lot ings- en 
plaatsingsprocedure? Ook dit l id was van mening dat deze mogel i jkheid van 
verticale doors t roming moest bl i jven bestaan als een goede aanvul l ing op 
de horizontale doorst romingsmogel i jkheden. 

De P.S.P.-fractie, die met het treffen van betere voorzieningen voor de we-
derzijdse doors t roming tussen h.b.o. en w.o. kon ins temmen, vroeg zich wel 
af wat de gevolgen daarvan zullen zijn voor de opvangcapacitei t van de ver-
schil lende instel l ingen. Zal die capaciteit vergroot worden met het aantal 
studenten dat zal doorstromen? Moeten deze «doorstromers» meeloten of 
op wacht l i js ten staan voor studier icht ingen waarvoor een studentenstop 
geldt? Of kunnen zij onmiddel l i jk aan hun nieuwe studie beginnen zonder 
dat evenwel de capaciteit word t u i tgebreid, zodat anderen aan de kant zullen 
moeten bl i jven staan? Naar het oordeel van het hier aan het woord zijnde lid 
zijn de twee laatstgenoemde mogel i jkheden niet wenseli jk, mede omdat het 
niet ondenkbaar is dat de beslissing van een landelijke commissie over al of 
niet doors t romen, hoe objectief men die ook tracht te doen zijn, in een indiv i -
dueel geval beïnvloed word t door het gegeven van de opvangcapacitei t van 
een bepaalde instel l ing. 

De landelijke commissies voor de doorstroming en de voorziene 
overstap-procedure 

Met de instel l ing van landelijke commiss ies voor de doors t roming konden 
de leden van de C.D.A.-fractie ins temmen. Hebben deze commissies alleen 
een taak met betrekking tot de indiv iduele studenten, zo vroegen zij, of strekt 
hun bemoeienis zich ook uit tot de omvang van de doors t roming van h.b.o. 
naar w.o. of omgekeerd? Zullen de r icht l i jnen die de minister op grond van 
artikel 8 aan de commissies gaat verstrekken mede daarop betrekking heb-
ben? Wat zal de aard van deze r icht l i jnen zijn? 

Van betekenis achtten deze leden het, dat de commissies niet vol ledig van 
elkaar geïsoleerd zullen gaan werken, zodat een ongeli jke behandel ing van 
studenten van onderscheidene discipl ines zoveel mogeli jk wordt voorko-
men. Wat is het oordeel van de bewindsl ieden hierover? 

Een van de moeil i jkste punten vonden deze leden het vraagstuk van de 
toetsingscri ter ia, of in de termen van de memor ie van toelichting.' de wijze 
waarop indicaties voor een overstapadvies worden gevonden. De regering 
blijkt het meest geporteerd voor de kernonderdelenmethode, welke echter 
een dualist isch karakter heeft. Immers, er kunnen verschil len gaan ontstaan 
tussen de h.b.o. student die het h.b.o. vo lgt met het doel ook werkel i jk die 
studie te vo l too ien, en de h.b.o. student die hoopt via de kernonderdelen-
methode een positief overstapadvies te verkri jgen. Ziet de regering de ook 
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door de Onderwi jsraad gesignaleerde gevaren die aan de kernonderdelen-
methode kleven? Hoe denkt zij te voorkomen dat het h.b.o. een vooroplei-
ding voor het w.o . gaat worden? 

Terzi jde: in de memor ie van toel icht ing staat dat de student in de studie 
waarnaar hij w i l overstappen befer tot zijn recht moet komen. Waarom niet: 
even goed? Liever nog zouden deze leden spreken van de geschiktheid van 
de student om de ver langde studie te vo lgen. Of beschouwen de bewinds-
l ieden deze formuler ingen als synoniem? Mocht dat niet het geval zijn, dan 
word t een toel icht ing van de bewindsl ieden op de formuler ing van hun 
voorkeur op prijs gesteld. Gaarne zouden de hier aan het woo rd zijnde leden 
voorts vernemen of er verband bestaat tussen de te hanteren toetsingscri te-
ria en de r icht l i jnen die de minister de commissies op grond van artikel 8 kan 
geven. Zo ja, welk verband is dat? 

Deze leden ju ichten het toe dat, anders dan in het vooron twerp was voor-
zien, de aanvragen van studenten die geen positief advies kri jgen van de in-
stel l ing waar zij studeren toch in behandel ing worden genomen. Het eigen 
onderzoek van de commiss ie zal dan echter wel een zeer zwaar accent 
kr i jgen. Moet men hier aan een soort toelat ingsexamen denken? Is het de 
bedoel ing dat de landeli jke commissie het onderzoek alt i jd zelf verr icht, of 
kan zij het delegeren aan derden, bij voorbeeld aan de examencommiss ie 
van de ontvangende (sub-(faculteit of (onder-)afdeling? In het laatste geval 
zou naar het oordeel van deze leden het gewicht van het onderzoek toch we l 
te veel aan één zijde worden gelegd. 

Deze leden konden zich overigens ook gevallen voorstel len waar in het ad-
vies van de instel l ing waar de student vandaan komt zeer positief is, maar 
desondanks de beslissing van de landeli jke commiss ie negatief uitvalt. 

De leden van de P.v.d.A. fractie vroegen of de kernonderdelenmethode 
om tot het overstapadvies te komen een reeds in de praktijk bestaande me-
thode is, of dat deze methode overeenstemt met de «kern-i tem-methode» 
voor het bepalen van de vo ldoende-onvoldoende grens bij studietoetsen 
(De Groot, 1964). Als het een reeds bestaande methode betreft, wi l len de be-
windsl ieden daarover dan iets meer mededelen? Kunnen zij ook toel ichten 
of de afwi jzing van de beide andere methoden in de memor ie van toel ich-
t ing wel in alle opzichten in overeenstemming is met wat indert i jd in de me-
mor ie van antwoord bij wetsontwerp 11 281 (herstructurering wetenschap-
pelijk onderwi js) is betoogd? Daar werd immers gesteld dat de propeduese 
niet zozeer op te voorspel len geschiktheid is afgestemd, als wel op het ga-
randeren van voldoende voorkennis. 

Ook deze leden waren van oordeel dat het u i tgangspunt dat de overstap-
pende student «een zodanige geschiktheid» moet bezitten dat hij in de door 
hem gekozen studier icht ing «geacht kan worden beter tot zijn recht te ko-
men» (art. 10, tweede lid) blijk geeft van een onderwi jskundig verouderde, 
beperkte en statistische opvatt ing van zowel de begrippen «geschiktheid» 
als «tot zijn recht komen» in het onderwi js. Zou «even goed» tot zijn recht 
komen, zoals door de Onderwi jsraad gesuggereerd, niet al een verbeter ing 
zijn? 

De leden van de V.V.D. fractie hadden er de grootst mogel i jke moeite mee 
dat in de artikelen 8 en 9 voor de beoordel ing van een overstap verschil lende 
maatstaven worden aangelegd. Volgens artikel 9 beoordeelt het bevoegd 
gezag de geschiktheid van de student om mef vrucht wetenschappel i jk on-
derw i j s te vo lgen. De landeli jke commissie echter moet volgens artikel 10 als 
maatstaf aanhouden dat de student geacht kan worden in het wetenschap-
pelijk onderwi js öefer tot zijn rechtte komen. Waarom het algemene ge-
schiktheidscr i ter ium van artikel 9 ook niet voor artikel 10 gekozen? 

Is een posit ieve verklaring van een commissie omtrent toelat ing tot het 
w.o., zo vroegen deze leden voorts, voor onbeperkte t i jd geldig? 
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De leden van de D'66-fractie was het opgeval len dat zowel in de conside-
rans van het wetsontwerp als op verscheidene plaatsen in de memor ie van 
toel icht ing word t gesproken over wederzi jdse doors t roming «in de beginfa-
se van de ople id ing». Zi j achtten niet alleen deze te rmino log ie rijkelijk vaag, 
zeker met betrekking tot het h.b.o., maar ook vonden zij dat de gedachte die 
erin besloten ligt in het we tson twerp onvoldoende tot haar recht komt. Zij 
zouden dit nog met enkele voorbeelden i l lustreren. Met de bewindsl ieden warer 
zij over igens van men ing dat hoe vroeger de overstap gemaakt word t , hoe 
beter dat is, om de redenen bovenaan blz 17 van de memor ie van toel icht ing 
genoemd. Dit neemt niet weg dat de openheid van het exper iment voorais-
nog de voorrang verdient. Vandaar het pleidooi van deze leden voor het la-
ten verval len van de beperking «in de beginfase». 

De bewindsl ieden geven in de memor ie van toel icht ing (bovenaan blz. 11) 
als hun oordeel over de verhoud ing w.o.-h.b.o.: «gel i jkwaardig, nevenge-
schikt, maar wel gedif ferent ieerd». Het is een bekende melod ie , maar wat 
komt er nu in dit we tson twerp van terecht? Toegegeven, vergeleken met 
vroeger zijn de verschi l len tussen w.o . en h.b.o. hier (op blz. 20) terugge-
bracht tot het bescheiden zinnetje over «het wat meer theoret ische karakter 
van het w.o.». Maar per saldo bli j f t het w.o . ook in dit wetsontwerp duidel i jk 
in het voordeel. 

Enkele voorbeelden. Twee van de drie taken van de commiss ie (artikel 4) 
betreffen de h.b.o.-student (één beslissende, één adviserende) tegen één 
van de drie de w.o.-student (een adviserende). Men bespeurt iets van: van 
w.o. naar h.b.o., dat gaat gemakkeli jk (geregeld in de artikelen 13 en 17), van 
h.b.o. naar w.o. is moei l i jker (artikelen 9 ,10 ,11 ,12 ,15 en 16). De h.b.o.'er 
moet minstens bevorderd zijn naar het tweede leerjaar (artikel 9), de w.o.-
student hoeft alleen een verklar ing ( en misschien een advies) mee te bren-
gen. Voor de h.b.o.'er neemt de procedure 2 V2 maand in beslag (blz. 26 me-
morie van toel icht ing), voor een w.o.-student slechts een maand (artikel 13). De 
w.o.-student kan zich b innen de - in dit verband ru ime - marge van de in-
schri jv ingsduur op een overstap beraden, hetgeen het al genoemde woord 
«beginfase» tot een loze kreet maakt, voor de h.b.o.-student is de situatie 
veel onduideli jker. Wat zijn bij voorbeeld de overstapmogel i jkheden van een 
h.b.o.-student in de vo lgende geval len: een derdejaars die (nog net) niet 
naar het vierde jaar is bevorderd ; een derdejaars die net naar het vierde jaar 
is bevorderd; een vierdejaars die zijn e indexamen niet haalt; een h.b.o.-stu-
dent die in de loop van zijn tweede of derde jaar de school heeft verlaten, 
een t i jd weg is geweest en opn ieuw, maar nu in het w.o. , wi l gaan studeren? 
Het zijn stuk voor stuk geval len die redel i jkerwijs voor een overstap in aan-
merking moeten kunnen komen. Dan is het, zoals gezegd, beter de term 
«beginfase» maar te schrappen. En is het dan ook niet logischer in het 
n ieuw voorgestelde artikel 31a van de wet op het voortgezet onderwi js 
«leerling» te vervangen door «leerling of oud-leerl ing»? 

Er is nog een andere, ernst iger onduidel i jkheid voor de h.b.o.-student. Die 
betreft de twee verklar ingen die hij vo lgens artikel 9, tweede l id, nodig heeft 
van het bevoegd gezag. De memor ie van toel icht ing (blzz. 17 en 26) en arti-
kel 9 (de leden 3 en 4) l i jken elkaar h ie r tegen te spreken. Er rijzen drie vra-
gen: 

1. Naar aanleiding van het derde lid van artikel 9: wat gebeurt er als de 
h.b.o.-student de bevorder ingsverklar ing niet heeft gekregen? 

2. Naar aanleiding van de memor ie van toel icht ing op blz. 26: op welke 
verklaring in artikel 31a van de wet op het voortgezet onderwi js word t ge-
doeld? Er zijn er immers twee? Zou hier niet telkens «een van de twee» of 
«beide» verklar ingen moeten staan? 

3. Naar aanleiding van de memor ie van toel icht ing op blz. 17 onderaan en 
blz. 27: word t met «advies» de tweede verklar ing van het bevoegd gezag be-
doeld? Zo ja, waarom dan deze verwarrende terminologie? 

De leden van de S.G.P-fractie hadden er kennis van genomen dat naar het 
oordeel van de regering de instel l ing van landeli jke doors t romingscommis-
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sies het tot stand komen van regionale over legvormen geenszins in de weg 
staat. Gaarne zouden zij echter nader worden ingel icht over de wijze waarop de 
activiteiten van eventuele regionale commissies zich tot die van de landel i j -
ke commissies zullen verhouden. 

In navolg ing van de Onderwi jsraad zouden deze leden wi i len vernemen 
welke mogel i jkheden een gewoon w.o.-student heeft o m , indien hij na ver-
loop van t i jd in het h.b.o. toch niet opz i jn plaats blijkt, weer terug te keren 
naar het w.o. 

De leden van de fractie van de P.P.R. vroegen waarom een overstappende 
w.o.-student wel toegang tot het tweede h.b.o.-jaar kan kr i jgen, eventueel 
met aanvul lende eisen, maar een overstappende h.b.o.-student alt i jd slechts 
tot het eerste jaar van het w.o. Waarop berust de veronderstel l ing dat de 
w.o.-student het meer praktische element van een jaar h.b.o. wel kan mis-
sen? Is hier toch weer niet sprake van een onderwaarder ing van praktische 
vaardigheden? 

Het systeem van kernvakken, waarvoor gezien de memor ie van toel icht ing 
gekozen word t , komt er toch op neer dat een student zich wat de kern betreft 
op een aanvaardbaar niveau bevindt? Indien nu de w.o.-student in staat word t 
geacht de beroepsvaardigheden die men zich juist in een cont inu proces van 
handelen en evalueren eigen maakt middels een aanvul lend programma te le-
ren, waarom dan niet verondersteld dat de h.b.o.-student zijn tekort aan ken-
nis op het theoret ische vlak op dezelfde wijze kan inlopen? Theoretische ken-
nis zal veel eerder via een aanvul lend programma verworven kunnen worden 
dan praktische vaardigheid. 

Deze leden pleitten ervoor voor de overstappende h.b.o.-student ook de 
mogel i jkheid van toelat ing to t het tweede jaar van het w.o. open te houden. 
Anders is het eerlijker het eigen karakter van beide soorten onderwi js de 
doorslag te laten geven en beide categorieën overstappenden slechts tot het 
eerste jaar toe te laten. 

De bewindsl ieden schri jven in de memor ie van toel icht ing (blz. 21 boven-
aan) over de zogenaamde kernonderdelenmethode, dat de betrokken onder-
wi js instel l ingen pr imair verantwoordel i jk zijn voor het bepalen van de kern-
onderdelen op grond van hun verantwoordel i jkheid voor de onderwi js- en 
examenprogramma's , maar dat de commissies wederzi jdse doors t roming 
daarbij behulpzaam kunnen zijn op basis van de door hen opgedane erva-
r ing. Dezelfde commissies echter beslissen of een h.b.o.-student kan door-
st romen naar het w.o. en adviseren omtrent mogel i jke vr i jstel l ingen. Hoe 
kan worden voorkomen dat deze student het slachtoffer word t van het span-
ningsveld tussen de eigen verantwoordel i jkheid van de instel l ing waar hi j 
studeert ten aanzien van de kernonderdelen van zijn s tud ieprogramma ener-
zijds en de bevoegdheden van de landeli jke commissie anderzijds? 

Ook zagen deze leden problemen bij de adviserende taak van de commis-
sies ten aanzien van vr i jstel l ingen. Elke instel l ing van w.o. en van h.b.o. geeft 
aan een s tud ieprogramma een eigen vo rm en inhoud. Hoe kunnen de lande-
lijke commissies van alle s tud ieprogramma's vo ldoende op de hoogte zijn 
om verantwoord te kunnen adviseren over vr i jstel l ingen? 

In dit verband onderschreven deze leden het pleidooi van de Onderwi js-
raad in paragraaf 2 van zijn commentaar voor een regionale aanpak van de 
doors t roming, hoewel zij anderzi jds gevoel ig waren voor het argument dat 
een landeli jk systeem tot meer uni formitei t en gel i jkheid in behandel ing zal 
leiden. Zou niet een tweedel ing tot stand gebracht kunnen worden in die zin, 
dat landeli jke commissies zich vooral gaan bezighouden met het beleid (ont-
wikkel ing van de norm waarbi j doors t roming mogel i jk is; advisering om-
trent kernonderdelen; evaluatie van doorstromingsresul taten), en regionale 
commissies, bestaande uit ver tegenwoordigers van de betrokken instel l in-
gen, zich r ichten op vaststel l ing van de kernonderdelen en op de concrete 
aanvragen tot doors t roming, eventueel met een beroepsmogel i jkheid voor 
de betrokkenen op de landeli jke commissie? Deze werkwi jze zou de landeli j-
ke commissies aanzienlijk ontlasten en een betere afs temming van de door-
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st roming kunnen bewerkstel l igen op regionaal verschi l lende situaties aan 
de instel l ingen van h.b.o. en w.o. 

Van de zijde van de G.P.V.fractie werd opgemerkt dat het wetsontwerp 
niet geheel duidel i jk is over de to ts tandkoming en de reikwijdte van de be-
slissing van een landeli jke commiss ie. Is het cr i ter ium dat de h.b.o.-student 
geacht kan worden in het w.o. «beter tot zijn recht te komen» niet erg vaag? 
Van welke betekenis is hier de verklaring van het bevoegd gezag van de 
h.b.o.-school? Waarom word t geen cr i ter ium genoemd voor de andere over-
stapmogel i jkheid, van w.o. naar h.b.o.? Als geen passend cr i ter ium voor toe-
lat ing tot het h.b.o. word t bepaald, bestaat dan niet het gevaar dat het h.b.o. 
een vergaarbak word t voor mislukte w.o.-studenten? 

Het hier aan het woo rd zijnde l id achtte een periode van één of twee jaren 
voor het bevoegd gezag van een h.b.o."instell ing erg kort voor het vellen van 
een oordeel over de geschiktheid van een student om w.o. te vo lgen (artikel 
9, tweede lid onder b.). Directeur en leraren van een h.b.o.-school zullen zijns 
inziens pas goed over de capaciteiten van een student kunnen oordelen als 
zij hem op zijn minst twee jaar hebben meegemaakt. 

De fractie van de P.S.P. pleitte voor een zo democrat isch mogel i jke oor-
deelsvorming over de geschiktheid van een h.b.o.-student om w.o. te vo lgen. 
Is het niet mogel i jk o m , waar een academieraad bestaat of een soortgel i jk l i-
chaam waarin alle geledingen van de betreffende onderwi js instel l ing verte-
genwoord igd zi jn, de bevoegdheid tot het afgeven van verklaringen als be-
doeld in artikel 9 aan dat l ichaam te delegeren? Zijn de bewindsl ieden bereid 
de betreffende bepal ingen van de wet zo te redigeren dat een zo democra-
tisch mogel i jke beslu i tvormingsprocedure is gewaarborgd? 

Het hier aan het woord zijnde l id zou voorts wi l len weten hoe zwaar de ge-
mot iveerdheid van de student die wi l overstappen voor het uiteindeli jke oor-
deel van de commiss ie zal wegen. Zijns inziens zou deze factor voor de beslis-
sing van grote invloed moeten zi jn, gelet ook op het feit dat andere factoren, 
zoals de geschiktheid van de student, zeer moei l i jk meetbaar zijn. Ook de in de 
memor ie van toel icht ing (blz. 20) genoemde methoden doen geen recht aan 
een beslissing die voor een student zo belangri jke gevolgen kan hebben. Ze-
ker waar het eerstejaarsstudenten betreft kunnen persoonli jke omstandighe-
den (alleen wonen , aanpassingsmoei l i jkheden) de studieresultaten zodanig 
beïnvloeden, dat een op zich zelf we l aanwezige geschiktheid voor een w.o.-
studie daarom nog niet tot uit ing komt. Delen de bewindsl ieden de mening 
dat een beoordel ing op studieresultaten al leen te mager is en, zo ja, hoe den-
ken zij dat dan te ondervangen? 

Enkele verspreide opmerkingen 

De leden van de C.D.A.-fractie zouden gaarne worden ingelicht over de 
vermoedel i jke kosten van de op basis van dit wetsontwerp te scheppen 
voorzieningen. Kan daarbi j onderscheid worden gemaakt tussen de bedra-
gen die naar verwacht ing gemoeid zullen zijn met het funct ioneren van de 
landelijke commiss ies, de voor l icht ing, de evaluatie, extra facil i teiten voor 
h.b.o. en w.o. en eventuele andere voorzieningen? 

Aan de voor l icht ing over de te treffen doorst romingsregel ing zouden deze 
leden grote aandacht besteed wi l len zien. Kunnen de bewindsl ieden al mee-
delen hoe zij daar in denken te voorzien? Kunnen ook de toelat ingsnormen in 
de voor l icht ing worden betrokken? 

Voorts vroegen deze leden of de doelstel l ingen van de doorst romingsre-
gel ing niet doorkruist zullen worden door de regel ingen voor uitstel van mi -
litaire dienst. Mag men ervan uitgaan dat (dienstpl ichtige) studenten die w i l -
len overstappen uitstel van eerste oefening zullen krijgen wanneer de lande-
lijke commiss ie hen heeft toegelaten tot het w.o. dan wel het h.b.o.? 

Dezelfde leden was de zin op blz. 19 van de memor ie van toel icht ing opge-
val len, waar in gezegd word t dat de uiteindeli jke beslissing over vr i jstel l in-
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gen, te ver lenen aan naar het h.b.o. overstappende w.o.-studenten, voorals-
nog bli jft voorbehouden aan het bevoegd gezag van de h.b.o."instell ing. Wat 
betekent hier het woord je «vooralsnog»? Is het een t i jdsaanduid ing, of heeft 
het een meer principiële betekenis? De leden van de V.V.D.-fractie sloten zich 
bij deze vragen aan. 

Bovenaan blz. 10 van de memor ie van toel icht ing betogen de bewindsl ie-
den, dat door de instel l ing van landeli jke commissies de noodzaak vervalt 
van een wettel i jke construct ie voor het sluiten van samenwerkingsovereen-
komsten als voorzien in het vooron twerp van wet. Heeft een en ander, zo 
vroegen de leden van de C.D.A.-fractie, ook nog consequenties voor bestaan-
de samenwerk ingsvormen zoals die tussen de Rijksuniversiteit te Groningen 
en de Agogische Academie Friesland? Welke jur idische status heeft men hier 
uiteindel i jk voor ogen? 

Artikelen 

Artikel 3. De leden van de V.V.D.-fractie vroegen de regering te overwe-
gen of de werkingssfeer van de regel ing tot nog andere sectoren van het ho-
ger onderwi js zou kunnen worden ui tgebreid. Juist in een exper imentele pe-
riode is het van belang in veel sectoren ervaring op te doen. Zo kan worden 
voorkomen dat later ook op niet-beproefde gebieden nog eens exper imen-
ten moeten worden gehouden. In het bijzonder valt hierbi j te denken aan de 
sectoren van het medisch-wetenschappel i jk en paramedisch onderwi js en 
van het hoger natuurwetenschappel i jk onderwi js (de hogere laborator ium-
scholen). In het algemene gedeelte van dit verslag hebben de leden van de 
C.D.A.-fractie reeds op het ontbreken van deze sectoren gewezen. 

Niet duidel i jk was de leden van de fracties van C.D.A. en V.V.D. in dit ver-
band de positie van de lerarenopleidingen en van het kunstonderwi js . In art i-
kel 3 worden deze sectoren niet vermeld , in artikel 16 daarentegen we l . 

De leden van de V.V.D.-fractie vroegen nog naar de mogel i jkheden tot 
doors t roming voor studenten van het Nederlands Wetenschappel i jk lnsti-
tuut voor Toer isme. 

Moet voorts, aldus deze leden, de werkingssfeer van artikel 3, vierde l id, 
niet worden uitgebreid tot de in het derde l id genoemde commissies? 

Waarom, tenslotte, word t het init iatief tot het instellen van andere dan de 
in het eerste lid genoemde commissies voorbehouden aan de Academische 
Raad en de H.B.O.-Raad? 

De leden van de fractie van D'66 vroegen eveneens naar de situatie met 
betrekking tot de lerarenopleidingen. Ook wi lden zij weten of al gedacht 
word t aan een relatie tussen kunstonderwi js (h.b.o.) en kunstgeschiedenis 
(w.o.), tussen academies voor l ichameli jke opvoeding en sociale wetenschap-
pen, academies voor l ichameli jke opvoeding en medische wetenschappen, 
verpleegkundige opleidingen en medische wetenschappen. 

De leden van de fracties van C.D.A. en P.P.R. vroegen of de in het vierde lid 
vermelde bevoegdheid van de minister tot het instellen van twee of meer 
commiss ies niet ook moet gelden voor de gebieden waarop krachtens het 
derde lid ingestelde commissies werkzaam zullen zijn. 

Artikel 5. De leden van de P.P.R.-fractie vroegen of het geen aanbevel ing 
verdient het l idmaatschap van de commissies aan een bepaald aantal jaren 
te b inden, zo nodig met de mogel i jkheid van herbenoeming. Dit met het oog 
op de verander ingen waaraan s tud ieprogramma's en derhalve ook oplei-
d ingsinst i tuten onderhevig zi jn. 

De leden van de C.D.A.-fractie vroegen waarom de voorzitters van de com-
missies door de minister worden benoemd, de H.B.O.-Raad en de Academi-
sche Raad gehoord. Waarom niet, zoals alle overige leden, op voordracht 
van de H.B.O.- en de Academische Raad? Waarom kan hier niet meer aan het 
onderwi jsveld worden gedelegeerd? De ontwikkel ingen in onder meer het 
t .w.o. en het h.t.o. doen ver t rouwen dat er voldoende bereidheid zal bestaan 
om aan de plannen van de regering mee te werken. 
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Artikel 6. De leden van de C.D.A.-fractie vroegen of het hierbedoelde se-
cretariaat steeds slechts voor één commiss ie zal funct ioneren, of eventueel 
ook voor andere commissies? Waartoe dient het tweede lid na het gestelde 
in lid 1? 

Artikel 7. Garandeert de hier voorgestelde tekst wel , zo vroegen de leden 
van de V.V.D.-fractie, dat de evaluatie zich zal uitstrekken tot alle op blz. 19 
van de memor ie van toel icht ing genoemde aspecten van de doorst roming? 
Verdient het geen aanbeveling o m , zoals ook de Onderwijsraad suggereert, 
meer bepal ingen terzake op te nemen? 

Ook de leden van de C.D.A.-fractie hechtten aan een zeer duidel i jke evalu-
atieprocedure, zonodig met inschakeling van speciale onderzoekcommis-
sies. Een goede evaluatie achtten zij voor het welslagen van dit exper iment 
van grote betekenis. Kunnen de bewindsl ieden meedelen op welke wijze zij 
zich voorstel len aan de evaluatie ui tvoer ing te geven? Wi l len zij dit (mede) 
doen door middel van de r icht l i jnen, vast te stellen met betrekking tot de in-
r icht ing van het rapport over de werk ing der wet? 

Artikel 9. Tot welke da tum, zo vroegen de leden van de C.D.A.-fractie, kan 
een verzoekschrift nog in behandel ing worden genomen in die geval len, 
waar in studenten pas zeer laat over hun examen- of tentamengegevens be-
schikken? Moet hier geen bepaalde grens worden getrokken? De leden van 
de fractie van D'66, die zich bij deze vraag aansloten, noemden als mogeli jk-
heid de datum van 15 juni . 

De leden van de C.D.A.-fractie vroegen voorts of de in het derde lid ge-
noemde termi jn van zeven dagen niet te kort geacht moet worden voor een 
weloverwogen beslissing van de student. Is een termi jn van tien dagen ook 
nog haalbaar in de procedure? 

De leden van de P.P.R.-fractie achtten het denkbaar dat ook h.b.o.-studen-
ten aan het einde van het derde jaar, dat in sommige opleidingen een stage-
jaar is, tot de conclusie komen dat hun voorkeur naar een meer theoret ische 
vo rm ing uitgaat. Moeten deze studenten eerst hun h.b.o.-opleiding afma-
ken, of kan voor hen ook een doorst romingsmogel i jkheid worden geopend? 

De leden van de C.D.A.-fractie merkten hierbij op, dat huns inziens de tekst 
van de wet niet uitsluit dat een h.b.o.-student ook na drie jaar h.b.o. door-
st roomt, mits maar bij de overgang van het tweede naar het derde jaar een 
positief advies werd ontvangen. Deelt de regering deze zienswijze? 

Van de zijde van de G.P.V.-fractie werd gevraagd of de in het tweede lid ge-
stelde eis dat de h.b.o.-student bevorderd moet zijn tot het tweede of het 
derde leerjaar niet in de hand zal gaan werken dat de eerste h.b.o.-jaren voor 
een zogenaamde parkeerstudie worden gebruikt. 

Artikel 10. De leden van de C.D.A.-fractie achtten de afwikkel ing van de to-
tale procedure in de t i jd een moeil i jk probleem. De resultaten van veel exa-
mens en tentamens worden pas bekend in de tweede helft van jun i . Acht de 
regering, ook bij een aanzienlijk aantal aanvragen, toch een voldoende zorg-
vuldige afhandel ing mogeli jk? 

De leden van de D'66-fractie vonden de in het tweede lid gebezigde term 
«beter tot zijn recht (te) komen» van een bijna ongeloofl i jk paternal isme. De 
doorst romingscommiss ie moet zich huns inziens bepalen tot de vraag of de 
h.b.o.-student de door hem gekozen studiericht ing in het w.o. «met vrucht 
zal kunnen volgen». (Vgl. artikel 9, tweede l id onder b.) Of hij daar ook beter 
tot zijn recht komt, is uitslui tend een zaak van de h.b.o.-student zelf. 

Van vele zijden in de commissie werd gevraagd of het geen aanbevel ing 
verdient voor de student een beroepsmogel i jkheid tegen een afwijzende be-
slissing van de commissie op te nemen. 

Artikel 13. De leden van de D'66-fractie achtten de termi jn van één maand 
voor het beslissen over de toelat ing van w.o."Studenten tot het w.o. wel erg 
kort, gezien ook de verwacht ing van de regering dat aanvankeli jk de s t room 

Tweede Kamer, zitting 1977-1978, 14419, nr. 6 13 



van w.o. naar h.b.o. groter zal zijn dan omgekeerd (memor ie van toel icht ing, 
blz. 18 onderaan). Waarop is deze verwacht ing overigens gebaseerd? 

Artikel 16. De leden van de D'66-fractie vroegen, of in het aan artikel 27 
van de wet op het voortgezet onderwi js toe te voegen tweede lid de woor -
den « in het bevestigende geval» niet als overbodig kunnen worden wegge-
laten. 

Artikel 17. De leden van de D'66-fractie vonden de datum 1 januari 1978 in 
het eerste l id wat vroeg. Is bi jvoorbeeld 1 jun i 1978 niet voldoende? 

Voorts vroegen deze leden of het bepaalde in het tweede lid van dit artikel 
niet verwerkt moet worden in het tweede lid van artikel 13. 

De fungerend voorzitter van de commiss ie , 
Van Ooijen 

De griff ier van de commiss ie, 
Mulder 

Tweede Kamer, zitt ing 1977-1978,14 419, nr. 6 14 


